
Referat 

 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO) d. 10. maj 
2022 kl. 09:00-12:00 
Mødet blev afholdt i Energistyrelsen, Carsten Niebuhrs Gade 43, 1577 København 
 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling: 
1. Ingrid Reumert  Formand 
2. Gunde Odgaard  BAT-kartellet 
3. Ulla Norup Panild  SMVdanmark 
4. Christian Jarby  Rådet for Grøn Omstilling (RGO) 
5. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 
6. Marie Christina Rizzo  TEKNIQ Arbejdsgiverne 
7. Søren Dyck-Madsen CONCITO 
8. Dorte Nørregaard Larsen Energiforum Danmark 
9. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører (FRI) 
10. Lennart Østergaard VELTEK  
11. Morten Jarlbæk Pedersen EjendomDanmark  
12. Gunnar Boye Olesen VedvarendeEnergi 
13. Kern Lærkholm Petersen Forbrugerrådet Tænk 
14. Isak Dyrløv Klindt   Kommunernes Landsforening (KL) 
15. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer  
16. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 
17. Signe Graakjær Staal DI (suppleant) 

Energistyrelsen (ENS)/KEFM’s departement (KEFM): 
1. Stine Leth Rasmussen ENS (Vicedirektør) 
2. Vincent Rudnicki  ENS (kontorchef) 
3. Rasmus Tengvad  ENS (kontorchef) 
4. Heidi Ingeman Koch ENS (kontorchef) 
5. Stine Grabow Bay  ENS (teamleder) 
6. Line Kold  ENS (teamleder) 
7. Mieke Bak  KEFM (souschef) 
8. Emilie Frederikke Mariendahl KEFM (fuldmægtig) 
9. Line Victoria Blirup Jensen ENS (fuldmægtig) 
10. Nina Helene Hilbard ENS (fuldmægtig) 
11. Allan Bertelsen  ENS (fuldmægtig) 
12. Sune Flemming Jørgensen  ref./ENS (fuldmægtig) 

 
Yderligere deltagere: 

1. Christina Bruun Andersen  VELUX 
 

Afbud: 

1. Torben Liborius  Dansk Industri 
2. Katrine Bjerre Eriksen SYNERGI 
3. Lene Espersen  Danske Arkitektvirksomheder 
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4. Brian Vad Mathiesen Aalborg Universitet 
5. Uffe Roed Hjortshøj Dansk Fjernvarme 
6. Helene Dyrhauge  RUC 
7. Martin Dam Wied  Dansk Energi  
8. Ulrich Bang  Dansk Erhverv 
9. Henrik W. Petersen Fagbevægelsens Hovedorganisation 

 
1. Velkomst og orientering v/ formanden 

Formand Ingrid Reumert bød velkommen og orienterede om dagens møde samt 
andre relevante emner, herunder:  

• Møde mellem REO-formand Ingrid Reumert og klima-, energi- og 
forsyningsminister Dan Jørgensen d. 4. maj 2022. Der var tale om det årlige 
møde, hvor formanden orienterede ministeren om rådets arbejde, jf. 
forretningsordenen.  

• Publicering samt oversættelse af anbefalinger til principper for 
energieffektivisering. Under udarbejdelse. 

• REO’s nye hjemmeside er i luften.  
 

2. Tema: Den generelle energisituation  

Vicedirektør i Energistyrelsen, Stine Leth Rasmussen, orienterede om den aktuelle 
gasforsyningssituation, Danmark kan mere II samt Grøn skattereform.  

Til gasforsyningssituationen havde rådsmedlemmerne følgende kommentarer/spørgsmål: 

- Michael Mücke Jensen, Drivkraft Danmark: Vigtigt at være opmærksom på 
virksomheder der har udskiftet gas med olie eller påtænker at gøre dette. Til 
dette svarede Stine Leth Rasmussen, at Energistyrelsen vil række ud til relevante 
(ikke-beskyttet) virksomheder og hjælpe med at elektrificere frem for at vælge 
fossile alternativer til gas. I maj kontakter en ny taskforce i Energistyrelsen de 40 
selskaber, styrelsen har betegnet som ’ikke-beskyttet’, hvorved de kan miste 
gassen. De har tilsammen cirka 70 produktionssteder og udgør 20-25 procent af 
Danmarks gasforbrug. 

- Gunde Odgaard, BAT-kartellet gjorde opmærksom på, at fald på aktiemarkedet, 
højere renter m.v. kan resultere i barrierer i form af manglende investeringer i 
den grønne omstilling. 

- Christian Jarby, RGO: Efterspurgte tal på hvor stor en del af elektriciteten som 
produceres med gas i EU. I RGO er det blevet diskuteret, hvor stor en effekt 
elbesparelser har på gasforbruget, og om man bør opfordre til at spare på el for at 
sænke gasforbruget.  

Til Danmark kan mere II og Grøn skattereform havde rådsmedlemmerne følgende 
kommentarer/spørgsmål: 

- Christian Jarby, RGO: Hvordan kan man effektivisere godkendelse af 
varmeplaner? I bygningsreglementet er der stadig dispensationsmuligheder for 
brug af gas. Det bør der kigges på.  
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- Søren Dyck-Madsen, CONCITO: Man skal være opmærksom på teknisk 
handelsændring, hvis man vil stoppe for nyinstallation af olie- og gasfyr.  

- Gunde Odgaard, BAT-kartellet: Mere fokus på en bedre sektorintegration. F.eks. 
er ingen danske teglværker tilknyttet fjernvarmeforsyningen og bruger naturgas. 
Der ligger et potentiale som skal tænkes ind, når fjernvarme skal bruges mere. 

Herefter gav kontorchef Rasmus Tengvad en status på energieffektiviseringsdirektivet 
samt andre aktuelle EU-sager.  
 
Oplæg er efter mødet sendt ud til rådsmedlemmerne.  
 

3. Arbejdsgruppe: Anbefalinger til øget digitalisering og frisætning af data 

Kontorchef Sidsel Horsholt præsenterede kort digitaliseringsstrategien og koblingen til 
REO’s arbejdsgruppe til udarbejdelse af anbefalinger.  
 
Herefter orienterede Majbritt Juul fra Foreningen af Rådgivende Ingeniører om REO-
arbejdsgruppens første møde d. 5. maj 2022. Der blev orienteret kort om 
arbejdsgruppens proces frem mod færdiggørelse af anbefalinger; dette følges der op på 
og rådsmedlemmer vil blive orienteret yderligere.  
 
Arbejdsgruppen vil primært arbejde med anbefalinger vedr. frisætning af data, men der 
er også lagt op til et bredere fokus på øget digitalisering.  
 
Det blev foreslået af Christian Jarby fra RGO at arbejdsgruppen skulle mødes flere gange. 
Dette vil kaptajn for arbejdsgruppen, Katrine Bjerre Eriksen, tage stilling til.  
 
Rådsmedlemmer der deltager i arbejdsgruppen: 

1. Katrine Bjerre (kaptajn) SYNERGI 

2. Morten Jarlbæk Pedersen EjendomDanmark  

3. Majbritt Juul  FRI 

4. Anders Millgaard  De Frie Energiselskaber 

5. Lennart Østergaard VELTEK 

6. Maria Christina Rizzo TEKNIQ Arbejdsgiverne 

7. Isak Dyrløv Klindt  KL  

8. Søren Dyck-Madsen CONCITO 

9. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 

10. Torben Liborius  DI 

11. Christian Jarby  RGO 
 

4. Status fra Energistyrelsen 
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a. Rambøll-analyser 

Kontorchef Vincent Rudnicki præsenterede Rambøll-rapporter vedr. kortlægning af 
kommunale og regionale olie- og gasfyr, samt analyse af energirenoveringsraten og 
rentable energirenoveringer i kommunale bygninger. Rapporterne er delt med 
rådsmedlemmerne efter mødet.   
 

b. IEA’S EE-konference 2022 
Souschef Mieke Bak fra KEFM’s departement præsenterede status for arbejdet med 
det Internationale Energiagenturs energieffektiviseringskonference i juni 2022.  
 

• Link til Energy Efficiency Solutions Forum.  
• Link til det Internationale Energiagenturs officielle hjemmeside.  

 
c. Støtteordninger/tilskudspuljer  

 
Kontorchef Heidi Ingeman Koch orienterede om status på Bygningspuljen, 
Fjernvarmepuljen, Skrotningsordningen og Pulje til kommunale og regionale 
bygninger.  
 
Hertil havde rådsmedlemmerne følgende kommentarer:  

• Gunde Odgaard, BAT-kartellet: Bemærk at mange bygningsejere ikke er 
professionelle. Måske burde der være mere fokus på støtte til rådgivning af de 
ikke-professionelle bygningsejere.  

• Lennart Østergaard, VELTEK: I puljen til kommunale og regionale bygninger 
mangler der fokus på EE ift. mekaniske installationer, f.eks. ventilation. Marie 
Christina Rizzo fra TEKNIQ Arbejdsgiverne foreslog, at ventilation også kom 
med i puljen.  

• Christian Jarby fra RGO efterspurgte fordelingen af tilskudsmidler til hhv. 
varmepumper og energibesparelser. Især i forhold til 
varmepumpeprojekterne.  

Kontorchef Vincent Rudnicki orienterede om status på Erhvervspuljen.  
 
Hertil havde rådsmedlemmerne følgende kommentarer/spørgsmål: 

• Der blev spurgt ind til revision af puljen. Hertil svarede Vincent Rudnicki at det 
forventes at kobles sammen med Grøn skattereform.  

• Christian Jarby, Rådet for Grøn Omstilling: Der bør være mere fokus på at 
hjælpe SMV’erne.  

Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
 

d. EE i staten 

Kontorchef Vincent Rudnicki gav status på arbejdet med energieffektivisering i staten.  
 
Oplæg er sendt til rådsmedlemmerne efter mødet.  
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5. Evt. 

Christian Jarby fra RGO efterspurgte et tema om ESCO som opfølgning på Isak Dyrløv 
Klindts (KL) kommentar om, KL havde noget materiale om ESCO som var på vej.  


